
اقتصادی 6
اقتصــادی -عملیات  گــروه 
اجرایــی مرحلــه نخســت طــرح 
ســاماندهی فاضلاب بندرعباس دوم 
مردادماه ســالجاری با حضور و دستور  
ویدئوکنفرانسی رییس جمهوری آغاز 
شد که با این اقدام ساماندهی فاضلاب 
بندرعباس با ســرمایه گذاری بیش از 
دوهزار میلیارد تومان، توســط شرکت 
زیرساخت متشــکل از صنایع بزرگ 

غرب بندرعباس، اجرایی شد.
در مرحلــه اول این طرح به طول 
۸کیلومتر خط انتقال و احداث ایستگاه 
پمپــاژ ده هــزار مترمکعبی اســت که 
اجــرای این طرح موجب جلوگیری از 
ورود فاضلاب به دریا در بندرعباس و 
رفع کامل این دغدغه زیســت محیطی 
می شود. بازســازی و افزایش ظرفیت 
تصفیه خانه فاضلاب شهر بندرعباس 
بــه ۸۰هزار مترمکعب در شــبانه روز، 
نوسازی و ارتقای ایستگاه پمپاژ اصلی، 
احداث تأسیسات انتقال پساب به طول 
۲۵کیلومتر و احداث تاسیسات تصفیه 
تکمیلی و نمک زدایی برای اســتفاده 
پســاب در صنعت به ظرفیت ۸۰هزار 
مترمکعب در شــبانه روز، از اقداماتی 
اســت که در این طرح اجرا می شــود. 
تصفیه خانه فاضــلاب بندرعباس که 
در ســال ۸۲ بــرای جمعیت ۳۲۰ هزار 
نفری این شهر ساخته شده بود، در ابتدا 
توان تصفیه محدودی داشــت اما پیش 
بینی برای خرید پساب آن نشده بود که 
رفته و رفته با افزایش شمار مشترکان و 
گسترش شهر دیگر توان تصفیه ندارد لذا 
به صورت نیمه خام  وارد دریا می شود. 
در حال حاضر پساب تولیدی از تصفیه 
خانه فاضــلاب بندرعباس به ظرفیت 
۱۱۰ هزار مترمکعب در شبانه روز وارد 
دریا می شود که این موضوع بسیار مورد 
انتقاد دوســتداران محیط زیست بوده 
و بارها و بارها اعتراض های بســیاری 
نسبت به آن صورت گرفته است. برای 
پایان دادن همیشــگی بــه این موضوع 
بیســت و دوم فروردیــن ماه امســال 
بود که اســتاندار هرمزگان در نشست 
بررســی طرح تصفیه و انتقال پســاب 
فاضلاب شهر بندرعباس وعده خوشی 
را به مردم و دوســتداران محیط زیست 
اســتان داد که آن ســامان یافتن مشکل 
پساب فاضلاب با سپردن آن به شرکت 
زیرســاخت متشکل از هفت مجموعه 
بزرگ بنگاه های اقتصادی غرب است.

براســاس تصمیم گیری در نشســت 
یادشده، شرکت زیرساخت مجاب شده 
درسه تا چهار ماه آینده تمامی فاضلاب 
شهر بندرعباس و ورودی به خورها را 
جمــع آوری کرده و به نقطه ای بیرون از 
شهر منتقل کند تا پس از آن فرآیند تصفیه 
و انتقــال آن به صنایع غرب بندرعباس 
صورت گیرد.البته مدت زمان زیادی با 
سرمایه گذار قبلی اجرای طرح تصفیه، 
انتقال و اســتفاده از پساب بندرعباس 
پیگیری شد اما به دلیل کندی کار و اینکه 
سرمایه گذار نتوانســت کاری از پیش 
ببرد، با کمک ویژه دستگاه قضایی استان، 
اجرای این پروژه از نیمه دوم سال ۹۹ به 
شرکت زیرساخت با سهامداری هفت 
بنگاه اقتصادی بزرگ غرب بندرعباس 

واگذار شد.
جلوگیری از ورود پســاب 

فاضلاب شهر بندرعباس به دریا 
مطالبه دیرین مردم

در واقع یکی از خواسته های به حق 
مردمی پایان دادن انتقال پســاب تصفیه 
خانه فاضلاب شهر بندرعباس به محیط  
دریاســت که مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب هرمزگان نیز اوایل تیرماه امسال 
در نشستی با اصحاب رسانه استان بیان 
داشت که با فراهم شدن زمینه انتقال این 
پساب به صنایع غرب بزودی عملیات 
اجرایی آن آغاز خواهدشــد و اگر همه 
شــرایط مهیا باشد، شرکت زیرساخت 
باید در طول ســه سال آینده ی بتدریج 
این طــرح را عملی می کند. مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب هرمزگان با بیان 
اینکه جلوگیری از ورود پساب به ساحل 
شهر بندرعباس مطالبه دیرین آبفا و مردم 
بوده است، افزود: تا پیش از این شرکت 
ژرف کار جم برای تصفیه پســاب وارد 
قرارداد شــده بود که در ادامه با رایزنی 
هایی که با حمایت اســتاندار هرمزگان 
و نماینــدگان مردم در مجلس صورت 
گرفت به شرکت زیرساخت متشکل از 
صنایع بزرگ واقع در غرب بندرعباس 
به عنوان نهاد جایگزین واگذار شد و با 
تامین منابع مالی از ســوی صنایع قرار 
است پساب تصفیه خانه فاضلاب به این 
صنایع بزرگ در غرب بندرعباس انتقال 
داده شــود. امین قصمی افزود: در حال 
حاضــر ورودی تصفیه خانه فاضلاب 
بندرعبــاس۱۰۰ هزار متــر مکعب در 
شــبانه روز اســت که پــس از تصفیه 
اولیه پســاب آن به محیط پذیرنده وارد 
می شــود که با آغاز عملیات این پروژه 
و تکمیــل آن در بازه زمانی مشــخص 
شده، شــاهد استفاده از این ظرفیت در 
صنایع غرب خواهیم بود.وی در حاشیه  
شروع عملیات اجرایی مرحله نخست 
طرح ســاماندهی فاضلاب بندرعباس  
روز هفتــه جاری با حضور و دســتور  
ویدئوکنفرانسی رییس جمهوری آغاز 
شــد ، مجموع اعتبار در نظر گرفته شده 
برای اجــرای این پروژه را افزون بر ۲۰ 
هزار میلیارد ریال به مدت ۳۶ماه عنوان 
کرد. مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب 
هرمزگان از واگذاری پساب بندرعباس 
به صنایع غرب بندرعباس به عنوان اولین 
مدل واگذاری به این شــکل یاد کرد که 
بــا پیگیری ویژه اســتاندار هرمزگان و 
نمایندگان مجلس جنبه عملیاتی به خود 
گرفت و نوید روزهای خوبی برای شهر 
بندرعبــاس می دهد.  قصمی همچنین 
به تعهد شــرکت زیرساخت در اجرای 
۵۰ کیلومتر شــبکه فاضلاب در بافت 
فرسوده بندرعباس اشاره کرد و یاد آور 
شد: اجرای این طرح باعث سالم سازی 
اکوسیستم کرانه های خلیج فارس، حل 
چالش زیست محیطی شهر بندرعباس، 
پایــداری   آب صنایع غرب و.. . خواهد 
شــد  وی اضافه کرد: در این راســتا باز 
سازی و ارتقا ظرفیت تصفیه خانه ، انتقال 
پساب به غرب شهر بندرعباس ، تصفیه 
تکمیلی و شیرین سازی پساب در تعهد 

شرکت زیر ساخت می باشد.
انتقال پساب بندرعباس به 

صنایع سه سال طول می کشد
پایان دادن به انتقال پساب تصفیه 
خانه فاضلاب بندرعباس به محیط  دریا 
یکی از اولویت شرکت آب و فاضلاب 

هرمزگان و خواســته های به حق مردم 
است که با تلاش اســتاندار هرمزگان 
زمینه انتقال این پساب به صنایع غرب 
فراهم شــده و بزودی عملیات اجرایی 
آن آغاز خواهد شد. مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب هرمزگان در این راســتا 
گفت: در صورت فراهم بودن شرایط، 
شــرکت زیرســاخت صنایــع غرب 
بندرعباس که تصفیه و انتقال فاضلاب 
بندرعباس را برعهده دارد باید در ســه 
ســال آینده این طرح را اجرایی کند و 
برخی اظهارنظرهای قبلی مبنی بر انتقال 
سه ماهه فاضلاب تصفیه شده به صنایع، 
غیرعملیاتی و غیراجرایی اســت. وی 
تصریح کرد: این درحالی است که صنایع 
طرف قرارداد این طرح، از سه ماه پیش 
تاکنون به دلیل فرآیندهای قانونی طولانی 
گرفتن مجوزهیات مدیره و تصویب در 
مجمع عمومی های خود، هنوز موفق به 
تامین ســهم آورده اولیه سه هزار و ۵۰۰ 
میلیارد ریالی طرح نشده اند. مدیرعامل 
آب وفضــلاب هرمزگان اضافه کرد: ما 
نیز می دانیم ورود فاضلاب به دریا زیبنده 
نیســت اما در حال حاضر چاره ای جز 
این نیست و شــرکت آب و فاضلاب 
هرمزگان همزمان با بازگشــایی معابر، 
عملیات اجرای شبکه فاضلاب را نیز در 
دستورکار خود قرار خواهد داد. قصمی، 
همچنین به اجرای شــبکه فاضلاب در 
بافت فرسوده شهر بندرعباس اشاره کرد 
و افزود: ۲۰۰ کیلومتر از شبکه فاضلاب 
این شهر باقی مانده است که همگی آن 

واقع در بافت فرسوده است.
در ۶ مــاه آینده بخشــی از 
پســاب فاضلاب بندرعباس به 

صنایع غرب منتقل می شود
شرکت تامین و توسعه زیرساخت 
خلیــج فارس نیز بیان اعــلام کرده که 
مرحله نخســت طرح تصفیــه خانه 
فاضلاب شهر بندرعباس شامل تکمیل 
مخزن پساب فاضلاب، ساخت ایستگاه 
پمپاژ انتقال پســاب و تکمیل هشــت 
کیلومتر خط انتقال آغاز شــده است و 
در ۶ ماه آینده بخشــی از پساب تصفیه 
شده فاضلاب به صنایع غرب بندرعباس 
منتقل می شود. مدیرعامل شرکت تامین 
و توســعه زیرســاخت خلیج فارس 
در این راســتا گفت: برای ســاماندهی 
تصفیه خانه فاضلاب شهر بندرعباس و 
انتقال پساب، این شرکت به سهامداری 
صنایع غرب بندرعباس تشــکیل شده 
است. شهروز شــجاعی اظهارداشت: 
»ایمیدرو«، »فولاد هرمزگان«، »پالایشگاه 
بندرعباس«، »گروه گســترش سرمایه 
گذاری بین المللی ارزش«، »صبا فولاد«، 
»صنایع ملی مس ایران«، »صنایع معدنی 
و فولادی ســتاره سیمین هرمز«، »ملی 
فولاد ایران و منطقه ویژه صنایع معدنی و 
فلزی خلیج فارس« از سهامداران شرکت 
زیرســاخت به منظور تامین مالی طرح 
هستند.وی با اشاره به اینکه ساماندهی 
فاضلاب و انتقال پســاب تصفیه شده 
بــه صنایع غرب بندرعباس به ۳۰ هزار 
میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد، بیان داشت: 
از ابتدای سالجاریتاکنون که مسوولیت 
بهره برداری از این طرح به شرکت تامین 
و توسعه زیرساخت خلیج فارس واگذار 
شده، این شرکت در قراردادی پنج ماهه 
با یک شــرکت بهره بــردار اقداماتی را 

آغاز کرده که این اقدام ها تاثیر بســزایی 
بر کیفیت پساب داشته است. مدیرعامل 
شرکت تامین و توسعه زیرساخت خلیج 
فارس اظهارداشت: بخشی از تاسیسات 
تصفیه خانــه فاضــلاب بندرعباس 
همچون بخش جامد این تصفیه خانه که 
سال ها از مدار خارج بود، اکنون به مدار 
بازگشته و سامانه کلرزنی نیز تجهیز شده 
است.شجاعی یادآورشد: فاضلاب شهر 
بندرعباس معضلات بهداشتی زیادی 
برای این شــهر و ساحل خلیج فارس 
بوجود آورده است که پساب تصفیه آن 
می تواند به عنوان منابع آبی پایدار برای 

صنایع غرب بندرعباس استفاده شود.
مدیرعامل شــرکت زیرساخت 
صنایع غــرب هرمزگان یادآورشــد: 
تصفیه خانه شــهر بندرعباس ســال 
۱۳۸۲ بــرای ۳۲۰ هزار نفر از جمعیت 
شهری این منطقه با ظرفیت تصفیه ۶۴ 
هزار مترمکعب در شــبانه روز طراحی 
شــد و اکنون با توســعه شهر جمیعت 
بندرعباس ۲ برابر افزایش یافته اســت. 
وی اظهارداشــت: اکنــون روزانه ۱۰۰ 
هــزار مترمکعب فاضلاب وارد تصفیه 
خانه بندرعباس می شــود و این تصفیه 
خانه پاسخگوی این حجم از فاضلاب 

نیست.
انتقــال پســاب فاضــلاب 
بندرعباس کاری ماندگار از سوی 

صنایع غرب
طــرح تصفیــه و انتقال پســاب 
فاضلاب شهر بندرعباس به صنایع غرب 
بندرعباس که برای اجرای آن ۲۰ هزار 
میلیارد ریال هزینه برآوردشده است، به 
عنوان یکی از کارهای خوب و ماندگار 
بنگاه های اقتصادی اســتان خواهدبود. 
استاندار هرمزگان در خصوص اجرای 
این طرح گفــت: طرح تصفیه و انتقال 
پســاب فاضــلاب بندرعباس جهت 
اســتفاده در صنایع توســط شــرکت 
زیرساخت متشکل از هفت بنگاه  بزرگ 
اقتصادی با دســتور رییس جمهوری  
اجرایی شد. فریدون همتی بیان داشت: 
پس از نشســت های متعــدد و پی در 

پی در خصوص ســاماندهی فاضلاب 
بندرعباس با پیشــنهاد وی تدبیرشــد 
باتوجه به هزینه بالای این طرح، صنایع 
در راستای اجرای مسوولیت اجتماعی 
خود درســاماندهی فاضلاب این شهر 
مشــارکت کنند. وی بیان داشت: مدت 
زمان زیادی با سرمایه گذار قبلی پیگیر 
اجرای طرح تصفیه، انتقال و اســتفاده 
از پســاب بندرعباس بودیم اما به دلیل 
کندی کار و اینکه سرمایه گذار نتوانست 
کاری از پیش ببرد، با کمک ویژه دستگاه 
قضایی اســتان، اجرای ایــن طرح به 
شرکت زیرساخت با سهامداری هفت 
بنگاه اقتصادی بزرگ غرب بندرعباس 
واگذارشد. استاندار هرمزگان ادامه داد: 
بنگاه های اقتصادی غرب بندرعباس در 
این راستا پای کار آمدند و هفت مجموعه 
بزرگ از آن ها شــرکت زیرساخت را 
تشکیل دادند که این شرکت کار بزرگ 
جمع آوری، انتقال، تصفیه و استفاده از 
پساب فاضلاب بندرعباس در صنایع را 
انجام می دهد و البته انتظار داریم دیگر 
بنگاه های اقتصــادی غرب بندرعباس 
نیز به اجرای این کار اضافه شــوند.وی 
خاطرنشــان کرد: بنگاه های اقتصادی 
ســهامدار شــرکت تامین و توســعه 
زیرســاخت خلیج فارس برای افزایش 
توانمندی آن میزان سرمایه شرکت را به 
چهارهزار میلیارد ریال خواهند رساند و 
از ایــن طریق فرآیند ایجاد تصفیه خانه 
جدید و انتقال پساب صورت می گیرد. 
نماینده عالی دولت دراستان هرمزگان 
اظهارداشت: باتوجه به لزوم استفاده از 
پساب تصفیه شده فاضلاب، بنگاه های 
اقتصادی غرب بندرعباس دیگر اجازه 
اســتفاده از آب دریا و آب شیرین کن ها 
را ندارند و باید باتوجه به سرمایه گذاری 
صورت گرفته از پســاب تصفیه شده 
استفاده کنند. حمایت بانکی وهمچنین 
تامیــن منابــع ارزی از طریق صندوق 
توســعه ملی جهت تامیــن تجهیزات 
تصفیه پساب فاضلاب این طرح آغازشد 
و این کار ویژه و مشترک بین دستگاه ها 
و نهادهای مختلف موجب می شــود تا 

دغدغه مــردم بندرعباس در خصوص 
ورود فاضلاب به دریا و ســطح شهر، 
به زودی رفع شــود. استاندار هرمزگان 
اظهار داشت: پساب و فاضلاب شهری 
بندرعباس مهمترین درخواست مردم 
بندرعباس اســت که بــا آغاز عملیات 
ســاماندهی فاضــلاب ، ایــن دغدغه 
۲۰ســاله برطرف می شودچرا که ورود 
مستقیم فاضلاب و پساب تصفیه نشده 
به خلیج فارس  تهدید کننده بهداشــت 
و ســلامت عمومــی و تخریب کننده 
محیط زیســت دریایی است که مردم 
بندرعباس حدود ۲دهه آن را با نجابت 
تحمل کردند.  همتــی ادامه داد:اجرای 
این طرح ۲۰هزار میلیارد ریال اعتبار می 
خواست که از توان دولت خارج بود و با 
تشکیل کنسرسیوم)اتحادیه شرکت ها(
صنایع غرب بندرعباس، مشکل تامین 

اعتبار طرح حل شد.
برای ســاماندهی وضعیت 
همــه  بندرعبــاس  فاضــلاب 

مسوولان پای کار باشند
مشــکلات ناشی از تخلیه پساب 
فاضلاب سال هاســت که روح و روان 
مردم بندرعباس را آزرده کرده اســت 
بطوریکه نماینده ولی فقیه در هرمزگان 
اخیرا در نشســت با مدیرعامل شرکت 
زیرســاخت خلیج فارس خواســتار 
ساماندهی این وضعیت ناهنجار با پای 
کار آمدن همه مســوولان استانی شده 
است. حجت الاسلام والمسلمین محمد 
عبادی زاده بیان داشــت: خوشبختانه با 
پیگیری استاندارهرمزگان و شروع بکار 
شرکت تامین و توسعه زیرساخت خلیج 
فارس بخشی از صنایع غرب بندرعباس 
درعمل به مسوولیت اجتماعی خود در 
این امر سهیم شده اند که جای قدردانی 
دارد. وی ابرازداشت: از تمام مسوولان 
با اراده ای قوی شــرکت زیرســاخت 
خلیج فارس انتظار می رود که  موضوع 
ساماندهی انتقال پساب فاضلاب شهر 
بندرعبــاس را در اولویت قرار داده و با 
همراهی و حمایــت یکدیگر کار را با 

سرعت بیشتری به سرانجام برسانند.

ســاماندهی پساب فاضلاب 
بندرعباس یک اتفــاق بزرگ در 

حوزه محیط زیست است
مدیرکل حفاظت محیط زیســت 
هرمزگان دراین باره گفت:ســاماندهی 
پســاب فاضلاب بندرعبــاس، فرایند 
انتقال پساب تصفیه شده به صنایع غرب 
را یــک اتفاق بــزرگ  در حوزه محیط 
زیست شــهری بندرعباس که با توجه 
به گذشــت بیش از ۱۳ سال از سرازیر 
شــدن فاضلاب  و پساب تصفیه نشده، 
آســیب جدی به اکوسیستم و آب های 
ســاحلی بندرعباس و پیرامون آن وارد 
شده که وقوع این رخداد می تواند نقش 
مهم و ارزنده ای در بازسازی اکوسیستم 
دریایی داشــته باشــد. حبیب مسیحی 
تازیانی پس از شــروع عملیات اجرایی 
این طرح در جمع خبرنگاران افزود: از 
سوی دیگر شیرین سازی آب با استفاده 
از منابع آبی تصفیه شده، منافع دوجانبه 
ای برای اکوسیســتم و محیط زیســت 
خواهد داشت.  مدیرکل حفاظت محیط 
زیســت هرمزگان، توسعه فضای سبز 
در صنایع مســتقر در غرب بندرعباس 
را یکی دیگــر از مزایای این طرح مهم 
برشمرد و اظهارداشت: با توجه به کمبود 
منابع آبی، توسعه فضای سبز در صنایع 
و احداث کمربند سبز شهر بندرعباس 
که از جمله تعهدات صنایع بندرعباس 
اســت به تأخیر افتاده است که با اجرای 
ایــن طرح ســاماندهی، منابع آبی لازم 
در اختیــار صنایع قرار خواهد گرفت و 
سهم بســزایی در کاهش آلودگی های 
ناشــی از فعالیت های صنعتی تجمعی 
خواهد داشت. مسیحی تازیانی، تحقق 
ایــن اتفاق بــزرگ را مرهون هدایت و 
حمایت استاندار هرمزگان و پشتیبانی 
صنایع غرب بندرعباس دانست و گفت: 
این اتفاق مبارک باید به عنوان برنامه دراز 
مدت استان، با حمایت و پشتیبانی صنایع 
همجوار شهرها در سایر شهرستان های 

استان نیز عملیاتی شود.
فولاد هرمزگان به کل تعهدات 
خود در طرح ســاماندهی پساب 

فاضلاب بندرعباس عمل می کند
مدیرعامــل فولاد هرمــزگان نیز 
گفت: علاوه بر ایفــای تعهدات مالی، 
معاونــت تکنولوژی و توســعه فولاد 
هرمزگان پشتیبانی کامل فنی و مهندسی 
طرح را انجام خواهد داد و در شــش ماه 
آینده با انجام پروســه تعمیرات تصفیه 
خانــه موجود و در مدار قرارگرفتن آن، 
خروجــی تصفیه خانه در حد مطلوب 
زیســت محیطی قرار خواهد گرفت و 
ســایر اقدامات با پیگیری های لازم در 
موعد مقرر قراردادی انجام خواهند شد. 
عطاالله معروفخانی، سرایزر شدن پساب 
فاضــلاب بندرعباس به دریا را یکی از 
معضلات اجتماعی و زیست محیطی 
شــهر بندرعباس عنوان کــرد و اظهار 
داشــت: این معضلی است که سال ها 
مردم بندرعباس با آن دســت به گریبان 
هستند و از طرفی آلودگی های زیست 
محیطی ناشــی از آن باعث آسیب های 
جدی به اکوسیستم محیط در ناحیه ای 
که فاضلاب به دریا میریزد شــده است 
و ســاماندهی آن یکی از کارهای بسیار 
مهمی اســت که در دســتور کار قرار 
گرفته است.وی افزود: صنایع به عنوان 

بخشی از مسوولیت اجتماعی خود در 
طرح های مختلفی مشارکت می کنند؛ 
امروزه در قالب الگوی سرمایه گذاری 
مسوولیت پذیر،  شرکت ها در فعالیت 
ها و یا موضوعاتی ســرمایه گذاری می 
کنند کــه برای خودشــان هم بازدهی 
معقول داشــته باشــد و این روش می 
تواند به عنوان الگویی مطلوب و جهانی 
مورد اســتفاده باشد که فولاد هرمزگان 
به عنوان یکی از ســهامداران شــرکت 
تامین و توسعه زیرساخت خلیج فارس، 
تکلیف خــود را در حــل این معضل 
بزرگ به صــورت کامل انجام خواهد 
داد. وی، اجــرای ایــن پروژه را یکی از 
مطالبات بحق مردم هرمزگان برشمرد و 
افزود: با توجه به محدودیت های مالی 
موجود و کارکــرد نامطلوب پیمانکار 
قبلی، کار گروهی به پیشنهاد مقام عالی 
اجرایی استان تشکیل شد و با تصمیمات 
فوری و پشــتیبانی لازم، باعث تسریع 
درعملیات اجرایی شد که نقش استاندار 
در این خصوص بسیار تعیین کننده بود. 
مدیرعامل فولاد هرمزگان تصریح کرد: 
بازچرخانی آب روند تبدیل فاضلاب به 
آب است که می توان در آبیاری فضای 
سبز، کشاورزی و ... از آن استفاده کرد؛ 
همچنین این آب ممکن است مستقیما 
برای مصارف خــاص مانند مصارف 
تجاری، صنایع، شــهری بــه کار رود. 
با تصفیه این پســاب حتی می توان به 
استاندارد های آب آشامیدنی نیز دست 
یافت؛ هنگامی که آب مصرف شــده به 
منابــع آب طبیعی باز می گردد کماکان 
می تواند برای اکوسیستم، تغذیه گیاهان 
و ... مفید باشد. معروفخانی ،اجرای طرح 
ساماندهی پساب فاضلاب بندرعباس را 
عاملی برای تبدیل یک تهدید زیســت 
محیطی به فرصتی برای ثروت آفرینی 
دانست و یاد آور شد: در شهر بندرعباس 
نیز، تصفیه خانه می تواند با تولید پساب 
با کیفیت، آب مورد نیــاز برای آبیاری 

فضای سبز و صنایع را تامین کند.
طــرح  شــدن  عملیاتــی 
ســاماندهی پســاب فاضــلاب 

بندرعباس یک ضرورت است
مدیرعامل پلایش نفت بندرعباس 
هــم بیان اینکه اجرای این طرح یکی از 
الزامات زیست محیطی شهر بندرعباس 
بود چندین دهه به تاخیر افتاده بود، اظهار 
داشت: خوشبختانه امروز با درایت مقام 
عالی استان ساماندهی پساب فاضلاب 
بندرعباس آغاز شــد کــه با اجرای آن، 
عــلاوه رفع برخی معضلات زیســت 
محیطی، مشــکلات اجتماعی پیرامون 
آن نیز کاهش پیدا خواهد کرد.  هاشــم 
نامور افزود: با توجه به ظرفیت هایی که 
در صنایع غرب بندرعباس وجود دارد، 
اجرای این طرح می تواند منجر به تحقق 
اهداف توسعه پایدار در منطقه شود که 
شرکت توسعه زیرساخت خلیج فارس 
با مشارکت صنایع غرب بندرعباس از 
جمله شرکت پالایش نفت بندرعباس 
به عنوان یکی از اعضای این کنسرسیوم 
با توجــه به اینکه حفاظت و صیانت از 
محیط زیســت از اهداف تعریف شده 
در نقشه استراتژیک این شرکت است، 
تلاش مــی کند این طرح به عنوان یک 
زیرساخت مهم، با کیفیتی مطلوب و با 

نگاه آینده نگرانه محقق شود. 

هدیه طلای خاکستری به صنایع 
هرمزگان؛ آغازی برای یک پایان

پساب فاضلاب تصفیه شده شهر بندرعباس یا همان طلای خاکستری که بیش از ۲ دهه مهمان آبزیان خلیج فارس 
بوده و دریا را آزار می دهد ؛ قرار است این بار با آغاز عملیات انتقال آن به صنایع غرب هرمزگان برای همیشه

 به دغدغه مردم و مسوولان این استان پایان دهد.

گروه اقتصادی - اگر اراده یا برای 
حل مشــکلات اساسی اقتصاد ایران به 
قصد غلبه بر معضلات و بهبود زندگی 
و رفاه مردم وجود داشته باشد نخست 
باید دانســت مهم ترین چالش ها کدام 
است؟ گفت و گوی عصر ایران با دکتر 
مهدی پازوکی اســتاد اقتصاد دانشگاه 
علامه طباطبایی با همین پرســش آغاز 
و حین گفت و گــو به موارد دیگر نیز 

پرداخته می شود:
مهم ترین چالش و مشــکل 
اقتصــاد ایران در حــال حاضر 

چیست؟
    بی انضباطــی . بــه عنوان مثال 
بی انضباطی پولی و در این مورد می توان 
به حجم بدهی بســیار بالا اشــاره کرد. 
همچنیــن بی انضباطی مالی در بودجه . 
به طوری که مخارج دولت را روز به روز 
گســترش داده ایــم .    در این مورد باید 
به نمایندگان مجلس اشــاره کرد که در 
افزایش مخارج دولت ســهم  به سزایی 
دارند. کما این که بودجه نهادها، از جمله 
بودجه مجلس شورای اسلامی را به طور 
غیرمتعارفی افزایش داده اند. جدای بی 
انظباطی پولی و مالی همچنین می توان 
به بی انضباطی اداری اشاره کرد. در همه 
جای دنیا از طریق آزمون بهترین نیروها را 
وارد بخش های مختلف دولتی می کنند، 
اما در ایران خیلی ها از طریق رابطه وارد 
نهاد ریاست جمهوری و وزارت خانه ها 
و نهادهــای دیگر می شــوند. البته این 
فقط مختص قوه مجریه نیســت و در 
دســتگاه های دیگر هــم چنین اتفاقی 
می افتد. به عنوان مثال وقتی دورهِ مجلس 
تمام می شود، با شروع دوره جدید کل 
کادر اداری و مدیــران کل هــا عوض 

می شــوند و طرفــداران رییس جدید 
جایگزین می شوند. در این صورت هم 
قبلی ها حقوق می گیرند و هم جدیدها 
وارد لیست حقوق بگیرها می شوند. در 
واقع به خاطر این بی انضباطی ها ست که 

چرخ اقتصاد لنگ می زند.
حال کــه قدرت یک دســت 
شــده آیا می تواند در کاهش بی 

انضباطی ها تأثیر بگذارد؟
    از اینکه قدرت در قوا همسان شده 
است، ابراز خوشحالی می کنم. چون در 
این حالت همه ملزم به این هســتند که 
پاسخ های قانع کننده به پرسش ها بدهند 
و دیگــر نمی توانند این قوا یا آن نهاد را 
مسبب دشواری ها معرفی کنند. به عنوان 
مثال قوه قضاییه که الان هم خوشبختانه با 
قوای مجریه و مقننه همسان شده است، 
می تواند در انضبــاط مالی و خصوصا 
سرمایه گذاری بخش خصوصی نقشی 

منحصربه فرد و اساسی اایفا کند.
 مهم ترین موانع پیش روی 
بخــش خصوصــی در این میان 

چیست؟
    بــرای اینکــه بخش خصوصی 
در ایــران مــورد توجه قــرار بگیرد و 
ســرمایه گذاران برای سرمایه گذاری و 
گســترش فعالیت های تشویق شوند، 
لازم است فضایی مناسب برای افزایش 
تولید ملی در کشــور فراهم شود. با این 
توضیح که حاکمیت با انجام ســه کار 
می تواند این فضا را برای سرمایه گذاران 
فراهــم کند.    اولین نکته هم امر مهمی 
به نام شفافیت است. یعنی اقتصاد برای 
گذر از بزنگاه پر مانع، به شدت به ایجاد 
شفافیت احتیاج دارد. در واقع شفافیت 
باید بــر فعالیت های دولــت، بودجه 

شــهرداری ها و .... جدی گرفته شود. 
بــه این معنی که مردم حق دارند درباره 
مراودات مالی سووال کنندذ و حکومت 
هــم باید خود را ملزم به پاســخگویی 
در قبال مطالبات و پرســش های افکار 
عمومی بدانــد. بنابراین اولین ویژگی 
لازم ایجــاد کســب و کار و در نتیجه 
رونق بخش خصوصی ایجاد شفافیت 
اســت.   الان در ایران طبقه جدیدی به 
لحاظ اقتصادی به وجود آمده است که 
در شهر تهران قابل مشاهده است. مثلا 
شما ویلاهای چند صد میلیارد تومانی 
لواسان را ببینید، اینها اگر ثروت پدری 
و فعالیت سالم اقتصادی بوده مشخص 
است و البته اگر ریشه در رانت هم دارد، 
نمی تواند امری پنهان باشــد که حتما 
بخشــی از این موضوع بــه رانت ربط 
دارد. یعنی باید اقتصاد را برای دلال ها،  
واسطه گرها،  کلاه بردارها و ... نا امن کنیم. 
همچنین باید از بورژوازی ملی دفاع کرد.    
با این توضیح که بورژوازی ملی همان 
سرمایه گذاری در تولید است. در واقع 
ما باید با شــفافیت تلاش کنیم به تولید 
رونق بدهیم و این را هم بدانیم که خلاء 
شفافیت زمینه ای نامناسب را پیش روی 
ما قرار خواهد داد و کسی دیوانه نیست 
در چنین حالتی برای سرمایه گذاری پا 
پیــش بگذارد. ما باید اموال کســانی را 
مصادره کنیم که دزد و قالتاق هســتند 
و امورات شــان را با رانت جلو می برند. 
همچنین به کسانی امنیت بدهیم که در 
این مملکت تولید را افزایش داده و روز 
بــه روز با درایــت و تعامل با بازارهای 
جهانی ســعی می کنند با شرکت های 
تراز یــک دنیا هماهنگ شــوند. پس 
بنابراین با وجود مخالفت های شــدید 

رانت خواران، شفافیت باید به طور تمام 
و کمال در فعالیت های اقتصادی اعمال 

شود.
توســعه  در  »رقابــت« 
اقتصادی چقدر می تواند ســهیم 

باشد؟
   بــه نکته بســیار خوبی اشــاره 
کردیــد. لازم اســت، بیــن بنگاه  های 
بخش خصوصی رقابت ســالم ایجاد 
شود تا کیفیت بالاتر برود. الان اگر شما 
ســس مهرام را هــم روی محصولات 
ایران خودرو و ســایپا بگذارید، کسی 
سراغ اش نمی رود، چون این ۲ کارخانه 
عظیم انحصار تولید خــودرو را از آن 
خود می بیننــد.    به همین دلیل، دلیلی 
نمی بینند بــه فکر بالا بــردن کیفیت 
محصولات باشند. یعنی چون حمایت 
از صنعــت اتوموبیل ســازی منطقی و 
توســعه گرا نبوده است، این صنعت در 
ایران »مونو پول« شده است. به طوریکه 
کیفیت پرشــیای ۹۸ از نمونه ای که در 
سال ۸۸ تولید شده است، نازل تر است! 
پــس این عدم رقابــت به ضرر جامعه 
اســت و همچنین مردم را به ســمت 
کالاهای خارجی ســوق می دهد.  نکته 
مهم دیگر هم چیزی جز این نیست که 
»نفی انحصار« را جدی و واجب بدانیم. 
در واقــع باید هر گونــه انحصار، چه 
انحصار دولتی، چه انحصار خصوصی 
و چــه انحصار خصولتی را باید از میان 

برداریم.
به خصولتی  ها اشاره کردید 
که پدیــده ای واقعا پدیده ای قابل 

تامل است!
  بنــده به شــخصه به شــدت با 
شــرکت های خصولتی و اساسا اینکه 

تکلیــف دولتی یا خصوصــی بودن 
روشــن نباشــد، مخالف هستم. یعنی 
این خصولتی ها هستند که نمی گذارند 
بخش خصوصی رشــد کند. پس باید 
شرکت های وابسته به تامین اجتماعی، 
شرکت های وابســته به وزارت دفاع، 
شرکت های وابســته به صندوق های 
بازنشســتگان و ... باید واگذار شوند و 
پول  های شان را به بانک بگذارند و بدانند 
که سودآوری بیشتری هم نصیب شان 
می شــود تــا بخــش خصوصــی از 
دخالت های بی جای آنها خلاص شود. 
قبل از انقلاب و در همین صنعت تولید 
تلویزیون زمانــی که حاج محمد تقی 
برخوردار در کارخانه پارس الکتریک 
تلویزیــون رنگی تولید می کرد، کره ای  
ها تلویزیون سیاه وســفید هم نداشتند، 
اما امروز سامســونگ و ال جی تقریبا 
همه بازار دنیا را گرفته اســت. یعنی در 
ایران یک شــرکت خصوصی در حد 
سامسونگ و ال جی نداریم. بنابراین باید 
انحصــار را از بین ببریم واین وظیفه ای 
اصولیِ حکومت است. پس اگر به نظر 
من با ایجاد شــفافیت و رقابت و البته از 
بین بردن انحصار فضای مطلوبی برای 
چرخش خط تولید ایجاد شــود،  زمینه 
بــرای به وجود  آمدن بخش خصوصی 
فعال و قوی قابل دسترس خواهد بود. 
بــا این توضیح که مهمترین اتمســفر 
چیزی جز »امنیت« نیســت. یعنی نظام 

تصمیم گیری و دولــت باید امنیت را 
بــرای بخش خصوصــی ایجاد کند و 
تحت تاثیر شعارهای افراطی قرار نگیرد.
*البته گروهی بــا هر نوع 

تعاملی با دنیا مشکل دارند.
متاســفانه همینطور اســت. اما 
حکومت حتما باید این را در نظر داشته 
باشد، هر چقدر بتوانیم سرمایه گذاری 
مشــترکی با کشورهای خارجی داشته 
باشــیم، قطعا می تواند سهم بسزایی در 
ترمیــم فضای کدر و مخدوش  شــده 

بخش خصوصی داشته باشد.
 انحصار و انحصارگراها چه 

قدر نقش تخریبی دارند؟
 اگر دولت توســعه خواهد باشد 
و پیشــرفت اقتصاد و فرهنگ کشور را 
جدی بگیرد، قطعــا و حتما باید یکی 
از وظایف اساســی خود را از بین بردن 
هرگونــه انحصار قرار بدهد. یعنی اگر 
خودِ دولت انحصارگر شود به استقبال 
فاجعه ای ملی خواهیم رفت. ســووال 
مهم این اســت، چرا امــروز صنعت 
هواپیماسازی در کشورهای بلوک شرق 
رشد نکرد و در پاسخ باید گفت، به دلیل 
انحصار دولت! یعنی شما اگر می خواهید 
سوار هواپیما شوید به طور یقین ایرباس 
و بویینگ را به توپولوف ترجیح خواهید 
داد. یعنی سرمایه گذاری در دنیا از یک 
منطقی پیروی می کند. کل هواپیمایی که 
در سال احتیاج داریم، فقط حدود ۲۰۰ 

فروند اســت و با این وجود در اصفهان 
کارخانه هواپیماســازی راه  انداختیم! 
انــگاری برای تامین شــیر مصرفی در 
آپارتمان گاو پرروش داده و نگهداری 
کنیم.  بنابراین بایــد اقتصاد را با مبانی 
علمی به پیش ببریم و با »هزینه -  فایده« 
پروژه های زیان ده را از دستور کار خارج 
کنیم. اساســا قرار نیست هیچ کشوری 
بتواند همه مایحتاج خود را تولید کند. 
تاکید می کنم، پدیده  انحصار پدیده ای 
شوم است که به نظر من با توجه به اینکه 
ایرانی ها در کمترین حالت حدود۴۰۰ 
میلیارد سرمایه در خارج از کشور دارند، 
اگــر فقط ۱۰ درصد این پول به اقتصاد 
داخلی تزریق شود، مشکل بیکاری حل 

و رشد اقتصادی محقق خواهد شد.
و البته امنیت اقتضادی را هم 

باید جدی گرفت. درست است؟
دقیقا! ما نباید سرمایه گذاران را اذیت 
کنیم. البته با توجه به اینکه رییس دولت 
سیزدهم از درون دستگاه قضایی آمده 
است و هماهنگی بالایی را هم با رهبری 
دارد،  امیدوارم فضا برای کســب و کار 
امنیتی نشود. چون هنوز هم سرمایه دار 
بودن از نظر تندروها جرم است.  در واقع 
آنها نمی فهمند که سرمایه ای که ریشه در 
فساد نداشته باشد، فرصتی بزرگ برای 
اقتصاد کشور است. به همین دلیل اگر 
شــرایط را برای کسب و کار مهیا کنیم، 
مخارج دولت از مالیات تامین می شود 

و با بی نیازی دولت به درآمدهای نفتی 
و تکیه بر مالیات حتی شــاهد پررنگ 
شدن دموکراسی هم خواهیم بود. چون 
دولتی که به مردم نیاز دارد، لاجرم باید 
به مطالبات عمومی توجهی کافی نشان 
بدهد. در چنین حالتی درآمدهای نفتی 
فقط و فقط صرف سرمایه گذاری های 

زیر بنایی خواهد شد.
و مقابله با سوء استفاده ها 
و نفوذهــای غیر قانونی چگونه 

باشد؟
مــن که قدرتی ندارم جلوی نفوذ 
کلاه بردارهــا و رانت خوارها را بگیرم. 
ایــن را می دانم که قطعــا باید جلوی 
سوءاستفادهِ سوءاســتفاده کنندگان را 
گرفت تا ســرمایه ملــی حیف و میل 
نشــود. باید از خودمان ســووال کنیم، 
چرا ایرانی ها در ترکیه ویلا می خرند و 
با پول ملی برای ترک ها ایجاد اشــتغال 
و ... می کننــد؟ اگر مردم ببینند با دزدها 
و اختلاس گرها برخورد لازم می شود، 
می توانند برای سرمایه گذاری در داخل 
کشــور اعتماد کنند تا به جای »شاگرد 
اول شــدن« روز به روز درجا نزنیم و از 

کشورهای منطقه عقب نیفتیم.

مهدی پازوکی- اقتصاددان 
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